
Patrz w niebo

Ten zakres pytan '- niewatpliwie bardzo

waznych i ciekawych - nalezy do filozofii

i religii. Ale czy moze nalezec do nauk

przyrodniczych? Okazuje sie, ze tak.
Niech Panstwo pozwola, ze spróbuje teraz

poprowadzic na ten temat rozwazania.

Zyjemy na Ziemi. Ziemia nie jest

typowym srodowiskiem we Wszechswiecie.

Zyjemy na pla,necie o szczególnych
wlasciwosciach, okrazaj acej stabilna.

(a wiec tez szczególna) gwiazde - Slonce.
Obserwujemy Wszechswiat nie w jakiejs

dowolnej chwili, lecz wlasnie wtedy,

gdy osiagnal on dostateczny stopien

rozwoju, aby wytworzyc tak zlozone formy

materii jak my - ludzie. Idac krok dalej

mozemy powiedziec, iz jestesmy teraz
i tutaj z tego powodu, ze prawa fizyki

i podstawowe stale przyrody sa wlasnie

takie, aby umozliwic nam powstanie.
Mówiac w skrócie - to wlasnie taki, a nie

inny zestaw praw przyrody, praw fizyki
doprowadzil do tego, ze moglismy sie 

czytajac.jeden z poprzednich akapitów'

uszczypnac.

Wyobrazmy bowiem sobie, ze zostal

stworzony Wszechswiat o nieco innych

podstawowych stalych. Zabawmy sie
w takiego majsterkowicza, który stwarza

Wszechswiat zmieniajac - powiedzmy 

tylko stala grawitacyjna, czyli te stala,

która jest odpowiedzialna za przyciaganie
nas przez Ziemie i nie tylko nas. Poniewaz

stala grawitacyjna jest tak niezwykle

mala, wiec typowa gwiazda, jak nasze

Slonce, zawiera okolo 1057 atomów -

w mniejszym zgrupowaniu atomów sily

grawitacyjne nie bylyby w stanie tak

zgniesc materii, aby nastapil zaplon

reakcji jadrowych. Wyobrazmy teraz
sobie, ze sily grawitacyjne bylyby wieksze

o tysiac milionów razy. W stosunku
do sil elektrostatycznych bylyby

dalej nieporównanie mniejsze, bo
we Wszechswiecie, w którym zyjemy, sa

one 1039 razy mniejsze, a w swiecie, który
mamy wlasnie zamiar stworzyc, bylyby

"tylko" 1030• W koncu róznica zaledwie
dziewieciu zer przy prawie czterdziestu

zerach. W tym nowym Wszechswiecie

Slonce mogloby byc tysiac milionów

milionów (czyli 1015) razy mniejsze niz
nasze Slonce, zyloby natomiast tylko jeden

nasz rok. Wobec tego na naszej planecie

nie starczyloby czasu na powstanie zycia

i ewolucje istot inteligentnych, za jakie sie

uwazamy.

Mozemy podobnie bawic sie z innymi

stalymi fizyki i za kazdym razem

dojdziemy do zaskakujacego wniosku,
ze nawet mala zmiana ich wartosci

uniemozliwilaby nasze istnienie. Czyzby

wiec byly one dobrane specjalnie dla nas?
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Jaki jest rozklad materii we Wszechswiecie w najwiekszych skalach?

- oto problem nurtujacy astronomów od dawna. Poglad na te

sprawe ewoluowal z biegiem czasu i do dzis nie jest ustalony.

Kilkadziesiat lat temu panowalo przekonanie, ze gromady galaktyk

rozrzucone sa w przestrzeni losowo, a wiec w najwiekszych skalach

wypelniaja Wszechswiat równomiernie. Kilkanascie lat temu

wydawalo sie, ze tworza cos jakby splatany klab wlókien. Obecnie,

dzieki nowym danym obserwacyjnym podejrzewa sie, ze materia

w postaci galaktyk i gromad galaktyk tworzy raczej powierzchnie

polaczonych babli otaczajace obszary wzglednej pustki. Krótko

mówiac, kiedys zdawalo sie, ze Wszechswiat przypomina rój, potem

gabke, a dzis piane. Prawde mówiac, innych mozliwosci nie ma.

Podczas gdy teoretycy za kazdym razem starali sie wytlumaczyc

istnienie konkretnej struktury, obserwatorzy niedawno odkryli

- przynajmniej tak sie wydaje - jeszcze jeden zadziwiajacy fakt:

kosmiczne bable wydaja sie tworzyc podejrzanie regularny obraz.

Badania w tej dziedzinie astronomii (kosmologii) sa wyjatkowo

czasochlonne. Zasadniczym problemem jest wyznaczanie odleglosci

dziesiatek tysiecy galaktyk. Jest to mozliwe dzieki prawu Hubble'a:

im dalsza jest galaktyka, tym wieksza jest jej predkosc radialna.

Trzeba wiec fotografowac widma ogromnej liczby galaktyk, by przez

'porównanie z widmami laboratoryjnymi znalezc przesuniecia

linii, a stad predkosci galaktyk okreslone przez efekt Dopplera

i w konsekwencji odleglosci. A uzyskanie widma bardzo odleglej,

a wiec slabej galaktyki, to moga byc godziny pracy duzego teleskopu.

Co prawda, technika idzie stale naprzód, ale i tak nie sposób takimi

badaniami objac calego widocznego Kosmosu. Ograniczajac sie do

galaktyk bliskich (jasnych) mozna zbadac cale niebo, ale plytko,

bardzo gleboko mozna siegnac tylko w wybranych kierunkach.

Wlasnie kilka lat temu glebokie sondowania Wszechswiata

w kierunkach obu biegunów galaktycznych wykazaly, ze galaktyki

tworza zgeszczenia niemal regularnie co 250 Mpc (liczba ta zalezy

zreszta od przyjetej wartosci stalej Hubble'a, ale nie jest to tu

wazne). Obserwacje obejmowaly w kazdym kierunku obszar

nie wiekszy od stopnia kwadratowego i siegaly do galaktyk

o jasnosci 22 mag.

Jezeli odkrycie zostanie potwierdzone, to bedzie oznaczac,

ze co 250 Mpc mamy w przestrzeni "sciane" materii. Nie wiadomo

na razie, jak moze wygladac ten obraz na wiekszym obszarze

nieba. Istniejace dane u jednych kosmologów budza entuzjazm, inni

podchodza do nich z ogromna rezerwa. Niektórzy dowodza, ze owo

"skwantowanie odleglosci" to fluktuacja statystyczna i nie nalezy sie

tym przejmowac, jeszcze inni twierdza, ze jezeli rozklad materii jest

rzeczywiscie tak regularny, to oznacza, ze nasza wiedza o wczesnym

Wszechswiecie jest po prostu falszywa.
Tomasz KWAST


